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Slovo starosty 
Vážení čtenáři našeho zpra-

vodaje, 

máte v rukou druhý letošní 

zpravodaj, ve kterém se 

dozvíte, co se přes léto 

událo, co je v běhu a co by-

chom chtěli ještě stihnout. 

Začnu novinkami v projektu, 

který budeme realizovat ně-

kolik let. 

Lokalita pro výstavbu 

V minulém zpravodaji 
jste se dočetli, že v místech, 
kde lokalitu lemuje cyklos-
tezka, plánujeme požádat 
o dotaci na její přeložení 
o pár metrů směrem do 
pole. Dnes cyklostezka ústí 
na silnici I. třídy. Aby mohli 
cyklisté pokračovat po ob-
služné komunikaci do Vitčic, 
musí přejet hlavní silnici, po-
kračovat po ní 150 metrů 
směrem do obce a až poté 
se napojit na cyklotrasu 
směrem k Lopaťáku. Nově 
bychom chtěli umožnit cyk-
listům, po přejezdu hlavní 
silnice, pokračovali po pro-
dloužené cyklostezce rovno-
běžné se silnici, kde se po 

přejetí potoka napojí na ob-
služnou cestu, která je sou-
časně i cyklotrasou. 

V létě proběhlo výběrové 
řízení na pořízení projek-
tové dokumentace na do-
pravní infrastrukturu pláno-
vané lokality a jejího okolí. 
Jedná se o šest stavebních 
objektů: samotná komuni-
kace obytné zóny, křižo-
vatka při vjezdu do obce, 
stezka pro pěší a pro cyk-
listy, okružní komunikace, 
most přes Pavlůvku a od-
vodnění dopravních staveb. 
Výběrové řízení vyhrála 
firma Dopravní projektování 
spol. s r.o. Ostrava, pobočka 
v Olomouci. Na propojení 
cyklostezky navazuje i další 
záměr obce, a to je vysazení 
aleje stromů po obou stra-
nách komunikace při vjezdu 
do obce ve směru od Mořic. 
Na straně k nádrži jsou po-
zemky ve vlastnictví obce. 
Na straně k dálnici jednáme 
s majiteli parcel o odkupu 
8metrového pásu rovno-
běžně s plánovanou cyklos-
tezkou, a to abychom při vý-
sadbě dodrželi požadované 
vzdálenosti nově vysaze-
ných stromů od komunikace 
a od hranice sousedních 
parcel a aby byla stezka pro 
pěší a cyklisty stíněná. 

Požární nádrž 

I tady došlo k malému 
posunu. Na krajský úřad 
jsme podali žádost o udělení 
výjimky ze zákonné ochrany 
živočichů, kteří v nádrži a je-
jím okolí žijí. Výjimku potře-
bujeme pro vydání 

posledního stanoviska k žá-
dosti o povolení odstranění 
nádrže. Bylo nutné nechat 
zpracovat posudek záměru 
odstranění vodní nádrže, 
který řeší způsob ochrany 
zvláště chráněných druhů ve 
smyslu zákona 114/92 Sb. 
v platném znění a prováděcí 
vyhlášky 395/92 Sb., plat-
ném znění, a dále ochranu 
dřevin v okolí nádrže, 
zvláště pak břehových po-
rostů potoka Pavlůvky. Po-
sudek pro obec zpracoval 
Ivan Zwach, odborník na 

obojživelníky a plazy. 
 

Na odstranění nádrže se ne-

připravujeme pouze legisla-

tivně a administrativně, ale 

jako správní hospodáři pře-

mýšlíme několik kroků do-

předu. Možná jste zazname-

nali hromady hlíny, nachá-

zející se na parcele u nádrže. 

Jedná se o zeminu (dle Zá-

kona o odpadech klasifiko-

vanou jako materiál) z jiných 

staveb. Při standardním po-

stupu budování místní ko-

munikace bychom museli 

zeminu/materiál odvézt na 

skládku. Naložení, doprava 

a uložení zeminy by bylo 

velmi nákladné a stavbu by 
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prodražilo, podobně jako 

v budoucnu nákup, nakládka 

a doprava zeminy potřebné 

na úpravy pozemku pro no-

vou výstavu Za vodou.  

 

Ukládání zeminy pro po-

třeby budování lokality pro 

výstavbu, moudře schválilo 

zastupitelstvo obce. v rámci 

žádosti o stavební povolení 

jsme požadovali o povolení 

umístění zeminy právě na 

parcele k vodní nádrži tak, 

aby tam byla později vyu-

žita. Snažím se minimalizo-

vat vypisování nudných 

právních předpisů. i tak se 

může čtenáři zdát, že o po-

stupu legislativních a sta-

vebních prací píšu pořád do-

kola a zbytečně podrobně. 

Přes snahu popsat všechny 

kroky a podrobně informo-

vat občany, se našel občan, 

který pochybuje o správ-

nosti postupu a podal na 

Českou inspekci životního 

prostředí podnět k prozkou-

mání, zda obec postupuje 

správně a zda nedošlo k po-

rušení Zákona o ochraně pří-

rody. Na základě podnětu to-

hoto ochránce přírody pro-

běhla dne 9. 9. 2021 kon-

trola, která, po předložení 

jednotlivých rozhodnutí 

a posudku záměru odstra-

nění nádrže shledala, že zá-

kon o ochraně přírody, ani 

jiné související legislativní 

normy, porušeny nebyly. 

Ochránci přírody za jeho sta-

rost děkuji. Věřím, že stejně 

starostlivý bude i tehdy, až 

se bude provádět odchyt ži-

vočichů, výsadba stromů 

a keřů, a namísto psaní pod-

nětů na úřady, přiloží ruku 

k dílu. 

Stavba místní komuni-

kace Humna 
„Rekonstrukce místní ko-

munikace Humna“, naše le-

tošní největší akce je v pl-

ném proudu. Stavba se 

mírně prodlužuje, kvůli 

změnám, které vyplynuly již 

při povolování a při statické 

zkoušce podloží. Došlo 

k mírnému směrovému po-

sunu komunikace. Dále, na 

základě požadavku odboru 

dopravy Olomouckého 

kraje, bude nově při stavbě 

upraveno i místo pro přechá-

zení. Při zátěžové zkoušce 

bylo zjištěno, že podloží 

nemá ani 20 % požadovanou 

únosnost. Proto muselo dojít 

k sanaci podloží výměnou. 

Samotná stavba je rozdělena 

do dvou etap. Nejprve se řeší 

horní polovina komunikace 

a sítě. Věřím, že ve chvíli, 

kdy budete číst tento zpravo-

daj, už bude horní polovina 

hotová a stavba bude přesu-

nutá na dolní polovinu ko-

munikace. Tam nás už snad 

nic nepřekvapí a ve vánoč-

ním zpravodaji se dočtete 

o zdárném konci stavby. 

Foto ze stavby Humna – NE-

MÁM 

Menší projekty 
V obchodě, na obecním 

úřadě a v obecním bytě bylo 

nutné řešit tepelné zdroje 

ústředního vytápění. i když 

je na obecním úřadě pů-

vodní, více jak 20 let starý 

plynový kotel, rozhodlo za-

stupitelstvo, že ještě jednu 

sezónu vydrží a výměna je 

naplánována až na rok 2022. 

V obchodě jsme výměnu 

stejně starého kotle provedli 

raději už v letošním roce. 

Výpadek kotle, který nejen 

vytápí prostory, ale také 

ohřívá teplou vodu, nutnou 

pro provoz prodejny potra-

vin, by způsobil uzavření 

prodejny. Abychom mini-

malizovali toto riziko, pro-

běhla výměna původního 

kotle za nový kondenzační. 

Na obecním bytě č.p. 35 byl 

elektrický kotel. Z důvodu 

vysokých nákladů na vytá-

pění zastupitelstvo zvolilo 

vytápění tepelným čerpa-

dlem, které už je i nainstalo-

vané. 

Má vlast cestami pro-

měn 
Letos u nás byla, už potřetí, 

putovní výstava „Má vlast 

cestami proměn“, která při-

náší svědectví příznivých 

proměn míst a sídel v naší 

krajině. Výstava byla tra-

dičně zahájena v Praze ve 

Valdštejnské zahradě. Odtud 

putuje po celé naši zemi. Pro 

velký zájem o výstavu jsme 

ji v letošním roce mohli mít 

pouze jeden týden a to od 6. 

do 13. září.  
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Závěrem chci poděkovat 

všem, kteří pomáhají obci 

s úklidem a údržbou veřej-

ných prostranství a také těm, 

kteří zvelebují okolí vlast-

ních domů.  

Doufám, že se všem dětem 

po prázdninách líbí ve škole, 

a že si kromě nových vědo-

mostí odnesou i spoustu zá-

žitků s novými kamarády.  

Přeji všem abyste si užívali 

krásné podzimní počasí, 

a pokud to bude možné, 

abyste se účastnili 

sportovních, kulturních 

a společenských akcí.  

Buďte „pozitivní“ v tom 

správném slova smyslu 

a mějte radost, že jste z Vr-

choslavic. 

 

 

Ing. Dušan Svozílek, starosta 

obce

Dotace v roce 2021 

Přehled dotací poskytnutých obci Vrchoslavice: 

Ministerstvo pro místní rozvoj z programu Podpora a rozvoj regionů poskytne dotaci ve výši 
4 218 253,- Kč na částečnou úhradu výdajů rekonstrukce místní komunikace „Humna“.  

Na tuto akci poskytl Olomoucký kraj účelovou investiční dotaci ve výši 500 000,- Kč z pro-
gramu obnovy venkova.  

Celkové předpokládané výdaje jsou 6 092 340,- Kč 

Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy, prostřednictvím obecního úřadu, poskytlo 
naší základní škole dotaci ve výši 470 166,- Kč z programu Výzkum, vývoj a vzdělávání.  

Olomoucký kraj poskytl účelovou neinvestiční dotaci ve výši 28 300,- Kč na částečnou 
úhradu výdajů vybavení jednotky sboru dobrovolných hasičů Vrchoslavice. v rámci akce vyba-
vení JSDH Vrchoslavice bylo zakoupeno: 1 ks zásahového obleku, 1 ks zásahové přilby, 1 pár 
zásahové obuvi, 11 párů zásahových rukavic, 11 párů technických rukavic, 11 triček s nápisem 
HASIČI a 12 čepic s nápisem hasiči. 

Celkové výdaje byly 71 824,- Kč. 

Ministerstvo zemědělství z programu Údržba a obnova kulturních a venkovních prvků po-
skytlo dotaci ve výši 110 827,- Kč na částečnou úhradu výdajů na údržbu kamenného kříže Na 
polovicích v obci Vrchoslavice.  

Celkové výdaje byly 164 135,- Kč. 
Jaroslava Kvasničková 

LOGA: MMR, OL kraj, MŠMT, Mze 
 

Jednání zastupitelstva obce 

Zastupitelstvo obce se sešlo na dvou veřejných jednáních a přijalo tato usnesení: 

Dne 4.8.2021 

- schválilo pronájem parcel p.č. 3017, 3015, 3014, 3308, 3279, 3252, 3251, 3406, 3201, 
3226, 3222, 3223 a 3220 v katastrálním území Vrchoslavice Zemědělskému obchodnímu druž-
stvu Agrispol. 
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- schválilo prodej domu č.p. 22 v katastrálním území Vrchoslavice 786381 v místní části 
Dlouhá Ves na p.č. 985 s výměrou 220m2 a parcelu č. 986 s výměrou 184m2 panu Vladimíru 
Štugelovi a schválilo smlouvu o smlouvě budoucí kupní. 

- schválilo vydání potvrzení, že v obci Vrchoslavice (626 obyvatel) není v době podání žá-
dosti více než jedna prodejna. Toto vyjádření bude sloužit pro podání žádosti o dotaci v Do-
tačním programu MPO Obchůdek 2021+. 

- schválilo souhlas obce s akcí „Výměna sportovní podlahy v sokolovně ve Vrchoslavicích 
a souhlas se spolufinancováním obcí ve výši 450 tisíc“. 

- schválilo aktualizovaný STRATEGICKÝ PLÁN ROZVOJE SPORTU v OBCI VRCHOSLAVICE DO 
ROKU 2023. 

- schválilo rozpočtové opatření č. 9. Zastupitelstvo bere na vědomí rozpočtové opatření č.7 
a 8. 

- schválilo smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene Č.: PR-
001040020303/001-MOPR.  

- schválilo umístění kabelu NN a chráničky do parcel. č. 741/1 a 742/1 pro připojení garáže 
na p.č. 753 a po geodetickém zaměření zřízení věcného břemene za jednorázovou úplatu 
1.000Kč.  

Dne 29.9. 2021 

- schválilo prodej domu č.p. 35 v katastrálním území Vrchoslavice 786381 v místní části Vr-
choslavice na p.č. 390 s výměrou 189 m2 a parcelu č. 391 s výměrou 344m2 panu XX za 200 
tisíc Kč a pověřilo starostu uzavřením kupní smlouvy. 

- schválilo pronájem domu č.p. 22 v katastrálním území Vrchoslavice 786381 v místní části 
Dlouhá Ves na p.č. 985 s výměrou 220m2 a parcelu č. 986 s výměrou 184m2 panu XX za 
500Kč/rok 

- schválilo nákup p.č. 383 o výměře 319m2 a p.č. 384 o výměře 399 m2 v k.ú. Vrchoslavice 
vedle sokolovny za cenu 600Kč/m2 a pověřilo starostu uzavřením kupní smlouvy.  

Dále schválilo nákup části parcely č. 3336 o ploše 178 m2, části parcely č.3388 o ploše 386 
m2, části parcely č. 3047 o ploše 182 m2 a části parcely č. 3048 o ploše 72 m2 za cenu 110Kč/m2 
a pověřilo starostu vyjednáním a uzavřením kupních smluv. 

- vzalo na vědomí rozpočtové opatření č. 10 a schválilo rozpočtové opatření č.11.  

- schválilo příspěvek pro TJ Sokol Vrchoslavice na pořízení nové kuchyňské linky a smlouvu 
o poskytnutí příspěvku. 

- schválilo Smlouvu příkazní č. B110421/2021.  

- schválilo návrh smlouvy o poskytnutí dotace ve výši 55 tisíc Kč od Olomouckého kraje za 
účelem finanční podpory určené na investiční dotace do oblasti technického zabezpečení pro-
vozu a údržby povrchů a vybavení sportovních a tělovýchovných zařízení v Olomouckém kraji 
v roce 2021. 

- schválilo výjimku u počtu dětí v mateřské škole z 24 dětí na 25 dětí. 

Ptáte se… 

Čas od času je z řad ob-
čanů vznesen dotaz, zda 
obec má nebo bude mít 

vyhlášku o pálení, vyhlášku 
i pohybu psů nebo nočním 
klidu. 

Obecní vyhláška je ale 
věc jedna, její dodržování, 
a hlavně nedodržování, je 
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věc druhá. v posledních mě-
sících, v souvislosti s vyhlá-
šenou pandemií Covid-19, 
pociťujeme na vlastní kůži 
spousty omezení, která 
často od stolu vydávají úřed-
níci v hlavním městě, aniž by 
znali běžný život v celé zemi. 
Ať už se jednalo o omezení 
prodejní doby pro seniory, 
nošení dvou roušek, limito-
vaný počet osob u stolu 
v restauraci nebo zákaz vy-
cházení ve večerních hodi-
nách. i v případě obecní vy-
hlášky, se často stává, že ji 
lze nahradit obyčejným sel-
ským rozumem.  

Některé vyhlášky, např. 
o odpadech jsou potřebné 
a nutné. Než je platná, je 
třeba učinit několik kroků. 
Každou vyhlášku, kterou si 
obec vytvoří musí schválit 
daný odbor Krajského 
úřadu. Po zapracování jejich 
případných připomínek se 
vyhláška odesílá ke schvá-
lení a zaevidování na Minis-
terstvo vnitra. Oba úřady 
mají na své vyjádření svou 
zákonnou lhůtu. Poté se te-
prve vyhláška předkládá ke 

schválení zastupitelstvu, 
které se schází minimálně 4x 
ročně.  

Od ledna 2022 vejde 
v platnost nařízení, které 
přináší obcím další povin-
nost. a to vkládat vyhlášky 
do centrální registru. a to 
i ty, které jsou již v platnosti.  

Pálení 

Domněnka, že vyhláška 
všechny problémy vyřeší 
není být vždy pravdou. Na-
příklad pálení rostlinných 
zbytků ze zahrad je starý, 
osvědčený a efektivním způ-
sob, jak zlikvidovat nať 
z okurek, rajčat či brambor 
napadených plísní, větve 
s trny nebo suchou trávu se 
semeny náletových plevelů. 
Získaný popel je navíc vyni-
kajícím minerálním hnoji-
vem. Vyhláška zakazující, 
nebo omezující pálení by 
pak občanům, kteří jsou 
takto zvyklí rostlinné zbytky 
likvidovat, ztížila jejich čin-
nost. Na druhou stranu se 
očekává, že pro pálení vy-
čkají na dobré povětrnostní 
podmínky, aby dýmem 

neobtěžovali sousedy. Navíc 
každé kilo rostlinných 
zbytků přeměněných na při-
rozené hnojivo snižuje ob-
jem biologického odpadu, 
který obec likviduje a za li-
kvidaci platí. Jak se říká, ha-
líře dělají talíře. 

Nezapomínejte pálení 

ohlásit 

Připomínáme, že každé 
pálení je třeba ohlásit. Na 
webových stránkách Inte-
grovaného záchranného 
systému ČR: https://pa-

leni.izscr.cz. 

Po ohlášení obdržíte 
email, že vaše pálení hasiči 
evidují. Pokud budete po-
třebovat pomoct s nahláše-
ním pálení, můžete se 
v úřední dny obrátit na 
obecní úřad, klidně i telefo-
nicky na čísle 734 652 683 
nebo 777 857 274. Pokud 
k pálení z povětrnostních 
důvodů nedojde, nic se ne-
děje a rušit se nemusí. 

Adéla Palíšková, místosta-

rostka

Poslední školní den 

Všechno jednou začíná a všechno jednou končí. 
Pro pět našich páťáků, kteří posledního června na-
posled vstoupili do budovy naší školy ve Vrchosla-
vicích tak skončila docházka na prvním stupni zá-
kladní školy. Prožili tady pět let, kdy se naučili to, 
co budou v životě nejvíc potřebovat. Psaní, čtení 
a základní počty. Ale taky slušné chování, vzájem-
nou úctu a respekt k ostatním. 

Přeji Káje, Tomovi F., Tomovi R., Terezce a Pe-
panovi, aby se jim v nových školách líbilo, dělali naší škole čest a další učení jim dělalo radost. 

Lenka Štarhová, třídní učitelka 

https://paleni.izscr.cz./
https://paleni.izscr.cz./
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Pětka hned prvního září 

Slavnostní zahájení školního roku 2021-2022, dne 1. 
září 2021 v sokolovně, bylo významné hlavně pro naše 
prvňáčky. v tomto roce do lavic poprvé zasedla tato 
„pětka“ šikovných dětí: Barunka, Emilka, Anetka, Mare-

ček a Toníček. 

Slavnostní náladu dodalo vystoupení dětí v krojích, 

pod vedením Evy Marečkové a s kytarovým doprovo-

dem Antonína Bartošíka. 

Redakce 

Naše knihovna 

Mohlo by se zdát, že léto a s ním spojené prázdniny jsou pro knihovnu okurková sezóna, 
ale u nás tomu tak určitě není. Knihovna byla v létě otevřena v obvyklém čase, každé pondělí 
od 18 do 19 hodin. Tato půjčovní doba bude fungovat i nadále. 

Během léta proběhla v knihovně kontrola pracovníků Okresní knihovny a s radostí můžu 
napsat, že jsme obstáli se ctí. Okresní knihovna nám také zapůjčila nové knihy a není jich málo. 
Zmiňuji alespoň některé z nich: 

Hřích náš každodenní (Dominik Dán) 

Oblíbený slovenský autor detektivek nás tentokrát zavede do centra města, do průchodu 
jednoho starého domu, kde je nalezena zakrvácená mrtvola mladého chlapce se stopami mu-
čení. Detektivové Krauz a Chosé ani netuší, co všechno jim tento nový případ přinese... 

Poslední dopis od milence (Jojo Moyes) 

Kniha od u nás velmi oblíbené autorky. Mimořádně silný příběh vášně, nevěry a ztráty ur-
čitě čtenářky ocení. 

Kdo je bez hříchu (Bo Svernström) 

Robert Lindström má tajemství, v jedenácti letech zabil kamaráda. Alespoň podle policie. 
On sám si však z vraždy vůbec nic nepamatuje. Po osmadvaceti letech osamělého života za-
čnou na povrch vyplouvat znepokojivé skutečnosti...  

Zeptej se moře (Ivana Andrews) 

Sofie odjíždí z domovské Vídně po konfliktu v práci na měsíc k moři. 
Seznamuje se s charismatickým Martinem, ale jeho bývalá přítelkyně 
do rodícího se vztahu zasahuje nepříliš dobrou zprávou... 

 

Na závěr se musím pochlubit vzácným úlovkem. Darem jsme dostali 
knihu pana Zdeňka Svěráka „Povídky a jedna báseň“ s věnováním od 
samotného mistra. Kdo má rád autorův laskavý humor, bude stejně 
jako já nadšen. 

Těším se na vás v knihovně. 
Naďa Páclová, knihovnice 
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Jak vidí rodnou obec 

V červnovém čísle letošního zpravodaje jste si mohli přečíst, jak vidí naši obec z druhého 
břehu kanálu La Manche David Novotný. Další díl seriálu poodhalí, jak prožívala čerstvá česká 
maminka Nikola Šustková své první těhotenství, porod a mateřství v Holandsku. 

Jak tedy vidí naši zem a naši obec Nikola Šustková (nar. 1993) která od roku 2016 žije v ho-
landském městě Stompetoren. 

Jak se do Holandska vůbec dostala? 

Bude to sice znít jako cliche, ale jak se říká „Láska 
hory přenáší“ či „Lásce neporučíš“…  

Tudíž jsem se zamilovala do Nizozemce, slovo dalo 
slovo, zabalila jsem si kufry a už jsem stála na letišti 
Stansted v Anglii s letenkou do Amsterdamu, připra-
vená na novou etapu svého života. v té době jsem už ně-
jaký ten rok žila a pracovala v Anglii. 

Pamatuješ si první dojmy z nové země? 

Pamatuji si, že mi Holandsko hodně připomínalo An-
glii. Cihlové domy, hodně zeleně a „placatá krajina“. 
Rychle jsem si zvykla. Velkou výhodou pro mě bylo, že 
jsme se ze začátku všude domluvila anglicky. Taky ty ne-
konečné lány barevných tulipánů, to Vás upoutá už z le-
tadla. 

Jak často jsi v kontaktu s rodinou? 

S rodinou jsem v kontaktu každý týden, někdy i čas-
těji. To je výhoda nynějších moderních technologií. 

Co českého Ti nejvíc chybí v Holandsku? 

Teď se asi zasmějete…rohlík, křupavý český rohlík. a Kofola. 

Sleduješ dění v České republice a ve Vrchoslavicích? 

Ano, samozřejmě. Aktivně sleduji stránky obce na Facebooku. Už se mi několikrát stalo, že 
jsem rodiče informovala např. o přerušeni dodávky elektřiny či vody dřív, než se to k nim do-
stalo… 

Dění v České republice sleduji také, vlastně denně jsem na českých internetových strán-
kách, tak jsem v obraze. Asi nejvíc se mně za poslední dobu dotkly oslavy 100.výročí vzniku 
České republiky, sledovala jsem online oslavy z Václavského náměstí. 

Jak prožívají maminky těhotenství v Holandsku? 

Když jsem v červnu minulého roku zjistila, že čekáme naše první děťátko, radost nebrala 
konce. Od začátku jsem věděla, že celá péče o mě jako o těhotnou, porod i péče o miminko 
bude probíhat podle zdejšího systému, který je oproti tomu, který známe z Čech, odlišný. Péče 
o zdravé těhotné ženy i samostatný porod zde není v péči lékařů, ale vysoce specializovaných 
porodních asistentek – řídí se tady pravidlem “ těhotenství není nemoc, a tedy zde není lékaře 
potřeba”… (bavíme se o těhotenství a porodu bez komplikací, v případě jakýchkoliv komplikací 



 

Obecní zpravodaj - 9 
 

OBECNÍ OKÉNKO 

jsou ženy převedeny do péče lékařů). Na pravidelné těhotenské kontroly zde ženy nechodí ke 
gynekologovi, ale do tzv. poraden, které si ženy vybírají samy. Zde se i seznamují s porodními 
asistentkami – většinou každou kontrolu provádí jiná asistentka. Kontroly jsou přibližně jed-
nou měsíčně a ke konci těhotenství pak každý týden. Měří se tlak, pohmatem kontrola břicha, 
dopplerem poslech srdíčka miminka, ultrazvuky se provádí pouze zevně. Nizozemsko je známo 
možností domácích porodů, které tady využívá spousta těhotných žen. Já jsem se s přítelem 
rozhodla pro porod v nemocnici/porodnici, který je možný jen v případě zdravotních kompli-
kací, či když si zažádáte o medikaci (ta u domácího porodu nepřichází v úvahu), jinak se při-
pravte na přirozený domácí porod, který je i plně hrazen pojišťovnou. 

Kolik času jsi trávila v práci dřív a kolik nyní, když práci musíš skloubit s mateřskými povin-
nostmi? 

Před tím, než jsem se stala maminkou, tak jsem pracovala čtyři dny v týdnu. Nyní jsem pře-
šla na poloviční úvazek, tedy pracuji dva dny v týdnu. v Nizozemsku je naprosto normální, že 
maminky pracuji méně dnů v týdnů. a na mateřské dovolené nezůstávají déle, jak tři měsíce. 
Snaží se rychle znovu začlenit do pracovního procesu. 

Jaká je lékařská péče v porodnici? 

Moje zkušenost s lékařskou péčí v porodnici je více než pozitivní, profesionální. 

Jaká je péče o děti, jsou tam také poradny pro děti jako v ČR? 

Tady bych rada zmínila velký rozdíl mezi NL a ČR. 

Po porodu, pokud je miminko i maminka v pořádku, odchází v ten samý den, či den druhý, 
z porodnice domů. Pro novopečenou maminku a její miminko je státem zřízena odborná zdra-
votnická domácí péče, a to po dobu 3 týdnu. Jen pro představu – je to taková sestřička speci-
alizovaná na poporodní péči. Dochází na domluvený čas každý den. Kontroluje zdravotní stav 
maminky i miminka, váží, pomáhá s kojením, ukáže koupání miminka a také dbá o dostatečný 
klid pro maminku. Doslova mě přes den posílala do postele. Uklidí, nakoupí, uvaří atd. 

Ano, poradny pro děti jsou tady podobné jako u nás v ČR. Jsou v každém městě či vesnici. 

Od kdy děti chodí do kolektivních zařízení? Jsou státní, soukromé? Placené plně, částečně, 
nebo pro pracující zdarma? 

Jelikož tady mateřská dovolena trvá tři měsíce, dávají maminky své ratolesti do jeslí/školky 
(tak bychom to nazvali my) od 0-4 let. Co se týká financí, jsou školky finančně nákladné, jelikož 
jsou z ceny hrazeny: vlastní příspěvek rodičů, příspěvek zaměstnavatele a příspěvek státu, ten 
umožňuje odpočet z daní rodičů. Rodiče mají také možnost čerpat příspěvek na děti. 

Od 4 let může dítě nastoupit do školy, ale od 5ti let je nástup do školy povinný. 

Kolektivní zařízeni (základní školy, střední školy) jsou jak statní, tak i soukromé. Jsou pla-
cené státem do doby nástupu na vysokou školu, tu si musí student hradit sám (existují zde 
půjčky pro studenty). 

Chodí na mateřskou i muži? v jakém poměru? 

Podle mého názoru je tady mateřská pro muže, tak jak ji známe v ČR, prozatím tabu. Minulý 
rok zde vláda schválila možnost 5ti týdnů “otcovské dovolené”, což je paráda.  

Závěrem dotaz na tvoje nejoblíbenější místo ve Vrchoslavicích? 
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Tady nad touhle otázkou jsem se musela dlouho zamyslet. Nemám své jedno nejoblíbenější 
místo, ale pokud bych měla nějaká vyzdvihnout bylo by to určitě Zamlýní a fotbalové hřiště. 

Jaké české jídlo si nejčastěji dopřáváš v Holandsku? 

Jednoznačně kuřecí řízek s bramborovým pyré s vynikajícími zavařenými okurkami od ba-
bičky. a ani tady nezapomínám na české tradice a s nimi spojená tradiční jídla. Např. Vánoce 
se v Holandsku slaví až 25. prosince (a není to takový velký svátek, jako u nás), ale pro mě/nás 
začínají Vánoce již 24. prosince, kdy uvařím tradiční českou štědrovečerní večeři – rybu s bram-
borovým salátem. Salát připravuji samo sebou den předem, aby byl dobře uležený. Babiččiny 
koláče zatím nepeču, ale snad k tomu dozraji časem. 

Co bys chtěla vzkázat spoluobčanům rodné obce? 

Všechny moc ráda zdravím a přeji jim, jen to dobré. a i když jsem zapustila kořeny v zahra-
ničí, ráda se domů do Česka – na Moravu – na Hanou – do rodné vesničky vracím. a těším se, 
až ji budu znovu prozkoumávat, tentokrát společně se svými dětmi. 

Děkuji za rozhovor 
Rozhovor vedla Adéla Palíšková 

 
 
 
 

Dne 19.9.2021 uplynulo 20 let od náhlého úmrtí Albína Matysíka, dlouholetého starosty 
obce. Vzpomínaná obec. PŘEMÍSTIT, NENÍ KAM
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Hasiči 

Vážení spoluobčané, 

opět tu máme další vydání našeho zpravodaje, rádi bychom Vám přiblížili činnost SDH a JPO 
za uplynulou dobu. 

Pohár starosty SDH Vrchoslavice, 24. 07. 2021: 

Prázdniny, dovolená a tábory dětským závodům zrovna nepřejí. Chtěli jsme za již podruhé 
zrušené květnové závody náhradu. Děkujeme všem týmům, které přijely změřit své síly v po-
žárním útoku na Vrchoslavické hřiště. Celkem se zapojilo 17 družstev - 10 mladších a 7 starších. 
Družstva byla výkonově poměrně vyrovnaná, spíše rozhodovaly chybky jednotlivců. 1. místo si 
odváží sousední Měrovice za mladší a Nětčice za starší. Naše družstvo mladších vpředu kla-
palo, bohužel vzadu špatně nachystaný koš nechytl závit. Družstva starších žáků mělo stroj-
níka, který stroj zkoušel poprvé 3 dny před závodem. Oba naši zkušení strojníci byli na prázd-
ninách, přesto si poradil. První útok byl rychlý na bednu, bohužel rozprach na levém proudu 
a velký prostřik odsunul družstvo na 5 místo. Druhé družstvo dostalo vodu později (zmatek na 
savicích) i tak to stačilo na 4. místo. 

Děkujeme všem účastníkům za návštěvu, sponzorům za podporu a divákům za skvělou at-

mosféru. Příští závody snad již proběhnou klasicky v květnu. 

Sezóna nám ale nekončí! o celém průběhu závodní sezóny Vás budeme informovat v dalším 

čísle zpravodaje.  

Obecní slavnosti  

Dne 7. srpna proběhly v naší obci oslavy krásného výročí 100 let založení sokola ve Vrcho-
slavicích a 670 let od první písemné zmínky o obci Vrchoslavice. i my byli součástí této akce. 
Starosta obce, nám oficiálně a slavnostně předal klíče od nového zásahového vozidla FORD. 
Zároveň hasiči zajišťovali občerstvení pro všechny návštěvníky a pořadatelé. Ještě jednou gra-
tulujeme ke krásnému jubileu a už teď se těšíme na tu naši hasičskou stovku, kterou už pomalu 
začínáme vymýšlet.  

Hodové okénko 

Na hody jsme uspořádali již pátý ročník „Hodového guláše“. Vše proběhlo na návsi před 
Vrchoslavským kostelem sv. Michala. Od 11hod odstartovala ochutnávka a za hodinu a půl 
byly všechny guláše snědeny. 

V neděli u příležitosti hodové mše v kostele bylo požehnáno našemu novému vozidlu FORD. 
Věříme, že vozidlo bude sloužit dobře a dlouho. Moc děkujeme obci Vrchoslavice a jejím za-
stupitelům. Bez jejich pomoci, by nové vozidlo pořízeno nebylo.  

Připojili jsme se k výzvě Hasičského záchranného sboru ČR 

Na počest dvou zemřelých hasičů z Koryčan vyvěsili ve čtvrtek 16.9.2021 naši hasiči na 

zbrojnici v budově obecního úřadu černý prapor.  

SDH Vrchoslavice, obec i občané tímto vyjádřili zármutek a úctu dvěma hasičům, kteří při-

šli o život při výbuchu plynu v rodinném domě v Koryčanech ve středu 15.9.2021 krátce po 

poledni.  
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 K uctění památky dvou hasičů jednotky SDH obce Koryčany, nastoupila v neděli 19. září 

2021 v poledne hasičská technika SDH Vrchoslavice s osádkou před hasičskou stanici a se za-
pnutými výstražnými světelnými zařízeními a uctili památku svých dvou kolegů minutou ticha. 

Co nás čeká a nemine?  

Na podzim, chceme uskutečnit sběr železa a elektro-odpadu v obci. Moc děkujeme všem, 
kteří nás i tímto způsobem podpoří. Žádáme naše občany, aby železný a elektrický odpad vy-
táhli až v den sběru, popřípadě si sběr sami odneseme (z hůr, dvorů, zahrad…) dle Vaší potřeby 
– předejde se případným krádežím a nepořádku v obci! Datum sběru bude upřesněno.  

Z činnosti JPO: 

Díky dotaci z Olomouckého kraje 
jsme nakoupili další zásahový oblek, 
včetně helmy a bot. Pro všechny 
členy JPO jsme pořídili rukavice pro 
technické zásahy a rukavice na po-
žáry. Na zbrojnici máme nové vyba-
vení na odchyt včel, včetně 2 kusů 
obleků. Děkujeme také obci Vrchoslavice, díky které jsme tohle vybavení mohly pořídit. 

Plán akcí na rok 2. pololetí 2021: 

Sběr železa a elektro odpadu 

29.12.2021 - Turnaj ve florbalu, další akce upřesníme ve Vánočním zpravodaji 
Členové SDH 

25. 06. – spadlý strom směr Vitčice 

16. 07. – taktické cvičení Doloplazy 

07. 08. – řízení průvodu obcí Vrchoslavice 

01. 09. – únik provozních kapalin, čištění ko-
munikace v obci Vrchoslavice 
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 Rozvrh cvičení – Sokolovna Vrchoslavice 

PO   16:00 – 17:30 RODIČE s DĚTMI (Broňa Žáčková) 

    17:30 – 18:30 BALÓNY (Eva Zmeškalová) 

    19:00 – 20:00 ŽENY POSILOVÁNÍ (Jitka Svozilková) 

 

ÚT 16:00 – 17:00 PŘEDŠKOLÁCI a ŠKOLÁCI (Broňa Žáčková) 

    17:00 – 18:30 OCR PŘEKÁŽKY (Dan a Daniela Svačinovi) 

 

ČT   17:00 – 18:30 JÓGA PRO DĚTI (Jitka Svozilková)  

    18:30 – 19:30 FIT v KAŽDÉM VĚKU (Jitka Svozilková) 

 

PÁ   17:00 – 18:00 GYMNASTIKA (Broňa Žáčková) 

    18:00 – 19:00 BALÓNY (Broňa Žáčková) 

Přijďte si protáhnout těla, těšíme se na Vás! 

 

V případě jakýkoliv dotazů kontakt na cvičitele:  

Broňa Žáčková 605 458 710  

Eva Zmeškalová 736 626 031 

Jitka Svozilková jitka.svozilkova@seznam.cz 

Daniela Svačinová 774 425 313 

 

Sokol 

TJ Sokol Vrchoslavice 

TJ Sokol Vrchoslavice se letos zapojil do letních úterků pro děti závodem všestrannosti. 
Jsme rádi, že se pro tento druh pohybu nadchlo tolik dětí. Je to ten nejpřirozenější pohyb, 
který děti rozvíjí, posiluje, a hlavně je baví. Děkujeme všem, kteří pomohli zajistit překážky na 
trati. Bez vás pomocníků by to nešlo. 

100 let Sokola ve Vrchoslavicích 

První, kdo v letech 1911-1913 šířil sokolské myšlenky, především mezi vrchoslavskou mlá-
deží, byl učitel zdejší školy Josef Jemelík. v té době chodilo do naší dvoutřídní školy 50 dětí. 
Tento učitel v rámci hodin tělocviku využíval nejen školního dvora taky obecního trávníku za 
kovárnou na návsi, ale i různé zahrady vhodné ke cvičení. Jeho aktivity ale založením sokola 
nevyvrcholily. k tomu došlo až čtyři roky po I. světové válce. 

Tato fotka od autora Neznámý autor 

http://pl.wikipedia.org/wiki/Sport
https://creativecommons.org/licenses/by-sa/3.0/
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 Ustavující schůze Sokola Vrchoslavic a Dlouhé Vsi proběhla v hospodě u Facounů, tady na 

návsi, v budově, která dnes patří obci a je v ní obchod, a to dne 13. února roku 1921. 

První údaj o počtu sokolů Vrchoslavic a Dlouhé Vsi bylo podle historických pramenů 102 
členů. Od té doby se počet členů neustále mění a dnes je v naší organizaci registrováno XX 
bratrů a sester. 

Sokol se v obci vždy zasazoval nejen o rozvoj pohybu a sportu, ale je od nepaměti nositelem 
kulturního a společenského života. Naši předkové každoročně secvičili několik divadelních 
kousků, natrénovali sestavy na nářadí, hromadná cvičení na Zamlýní a uspořádali množství zá-
bav a plesů. 

Forma organizace i jeho název prošel za 100 let mnoha změnami, ale po celou dobu své 
existence si vrchoslavská tělocvičná či tělovýchovná jednota uchovala jméno SOKOL ve svém 
názvu.  

Parníkem po Vltavě 

Jednou ročně pořádá Česká obec sokolská v Praze výlet parníkem po Vltavě. Z každé župy 
se může zúčastnit jen jedna jednota s cvičitelkou a čtyřmi dětmi. Vyslána bývá sokolská jed-
nota, která je aktivní v oblasti cvičení dětí. Letos tuhle nabídku dostaly Vrchoslavice. 

Dopoledne si děti užily skluzavky, orientační hru v parku u Petřína, bungee trampolíny, 
bumperball, rodeo býka, létající kuličky a také výtvarnou dílnu, kde si každé dítě zdobilo svoji 
korunku. Odpoledne byl dvouhodinový výlet parníkem i s výkladem. Nachodili jsme přes 20 
km, a na závěr za námi přišel bratr sokol s dobrmankou Karou která nám ukázala, kolik je v ní 
elánu, a tak nám zakončila úžasný den plný zážitků. 

Broňa Žáčková, cvičitelka 

Sokol v pohybu 

Tato už tradiční akce se konala dne 1.10. 2021. Sportovního odpoledne se zúčastnilo 20 dětí, 

od těch nejmenších, až po žáky 3. ročníku a žákyni 7. ročníku. Počasí nám přálo, sluníčko hřálo, 

proto jsme si zasportovali venku. Cesta vedla od sokolovny až na Zamlýní. Během ní děti plnily 

sportovní úkoly, např. skákaly přes švihadlo, házely kaštany nebo ručkovaly. Na závěr si našly 

poklad, který v sobě skrýval sladké i věcné odměny. Všem zúčastněným moc děkujeme za pří-

jemně strávené odpoledne. 

Běžecká ohlédnutí 

- 4.9. extrémní závody v Hradci nad Moravicí. Počasí krásné závody perfektně nachys-

tané prostě super závody. Délka závodu 2 km překážek 13+. 2 místo obsadil Michal 

Svačina.  

- 18.9. extrémní překážkový závod Gladiator Race v Ostravě, délka 1km, překážek 12, 

počasí ideální 14°C účastnilo se 142 dětí. Vrchoslavický závodník Michal Svačina opět 

bodoval. 

- 28.9. extrémní překážkový závod v Hradci Králové v pískovně Marokánka. Účastnilo 

se celkem 601 dětí. s toho 214 Kids I, 288 Kids II a family 99. Michal Svačina vybojoval 

krásné 6. místo. 

Mají-li vaše děti zkusit si tento druh pohybu, máte dveře otevřené, trénujeme každé úterý. 
Dáda a Dan Svačinovi 
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 Okénko zahrádkářů 

V rámci Obecních slavností uspořádali zahrádkáři 
z Vrchoslavic nejen výstavu výpěstků, ale také ochut-
návku džemů a marmelád. Ta se setkala se velkým oh-
lasem. Sešlo se 18 vzorků z nejrůznějších surovin. 

V rámci hodů pak členové zahrádkářského svazu při-
pravili výstavu jablek z obecních alejí a také soutěž 
o hodový koláč z podzimních surovin.  

Pro velký zájem hodovníků uvádíme recepty na tři 
nejúspěšnější koláče. 

Dýňové sušenky 

300 g hladké mouky, 2 lžičky prášku do pečiva, 1 a 1/2 lžičky mleté skořice, 1/2 lžičky mle-
tého muškátového oříšku, 1/4 lžičky mletého zázvoru, 1/2 lžičky soli,  
200 g cukru krystal, 120ml oleje, 1 velké vejce, 2 lžíce melasy, nebo javorového sirupu, vanil-
kový extrakt, dvě velké hrsti hořkých a mléčných čokoládových čoček (nebo na kousky nase-
kané čokolády). 

Dýňové pyré (potřebné množství asi 250 g): půlku spíš menší dýně Hokkaido nakrájíme, 
dáme na plech vyložený pečícím papírem a zakápneme ji mírně olivovým olejem. upečeme na 
plechu v troubě doměkka. Pak rozmixujeme 
a necháme zchladnout. 

Troubu předehřejeme na 190°C. Sypké ingre-
dience promícháme. Přidáme dýňové pyré, cukr, 
olej, vejce, melasu a vanilkový extrakt. Pořádně 
vymícháme a ke konci přimícháme čokoládové 
kousky. 
Na plech vyložený papírem a vymazaný máslem 
děláme lžící kopečky (jedna sušenka je cca vr-
chovatá lžíce hmoty) s dostatečným rozestupem 
(na velký plech vyjde 9 sušenek). Pečeme 12 až 14 minut, sušenky se nafouknou a zespodu by 
měly být zlatavé, na dotek jsou měkké. Po vytažení trošku ztuhnou, ale měly by zůstat jako 
měkký perník. 

Jablečný perník 

4 vejce, 300 g krupicového cukru, 400 g polohrubé 
mouky, 200 ml oleje, 1 prášek do perníku, 1 polévková 
lžíce kakaa, 700 g nastrouhaných jablek, hrst ořechů 
nebo rozinek, marmeláda nebo čokoládová poleva, ko-
kos na posypání. 

Vejce vyšleháme s cukrem do pěny, přidáme olej, ka-
kao, strouhaná jablka a mouku, smícháme s práškem 
do pečiva. Přidáme ořechy nebo rozinky a lehce promí-
cháme. Vlijeme na vymazaný a vysypané plech. Pečeme 
v předehřáté troubě na 180 °C asi 25 minut. Po upečení dle chuti potřeme marmeládou, po-
sypeme kokosem nebo polijeme čokoládou. 
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 Mrkvové šátečky s povidly 

150g mrkve, 100g másla, 200 g hladké mouky, 2 lžíce zakysané smetany, kypřící prášek do 
pečiva, špetka soli, povidla. 

Do mísy nastrouhejte najemno mrkev, přidejte mouku s kypřicím práškem, smetanu, sůl, 
změklé máslo a zpracujte. Zabalené těsto ve fólii nechte v lednici odpočívat aspoň hodinu. Pak 
vyválejte tenký plát, nakrájejte radýlkem čtverečky a plňte povidly. Konce spojte a klaďte na 
plech. Ve vyhřáté troubě na 180 °C pečte cca 15 minut. 

Redakce 

Z farnosti 

Podzim je tady, a tak je čas zrekapitulovat, co se dělo v naší farnosti během uplynulého léta. 

12. června se uskutečnilo žehnání zrenovovaného kříže v Rovném poli u oveček. Úvodní 
slovo pronesl pan starosta. Po něm vystoupily děti, které pod vedením paní Marečkové nacvi-
čily pásmo písniček a básní. a pak už se ujal slova Otec Tomáš Strogan a kříž požehnal. Hudební 
doprovod zajistila rodina Rubanova. Nechyběly ani voňavé koláčky od paní Vaculíkové a do-
mácí pálenka. 

V neděli 4. července se uspořádala Olomoucká arcidiecéze finanční sbírku určenou na po-
moc na Jižní Moravě, obcím postiženým tornádem. v naší farnosti Vrchoslavice se vybralo 
17.600 Kč. Všem, kteří přispěli na dobrou věc patří dík.  

Přes letní prázdniny probíhaly úterky pro děti, do kterých se farnost zapojila a také farní 
tábor ve Švábenicích, jak pro menší, tak pro větší děti. 

V rámci hodové mše v kostele sv. Michaela jsme požehnali nejen úrodu, ale také nové hasič-
ské auto.  

Od tohoto školního roku probíhá v naší škole výuka náboženství. Děti tak nemusí cestovat 
do sousedních Němčic. 

FOTO hody kostel - NEMÁM 

I naši farníci byli u toho 

Na závěr čtyřdenní návštěvy Slovenska zavítal Papež 
František do poutního města Šaštín nedaleko hranic 
s Českou republikou, kde odsloužil mši. Dle údajů organi-
zátorů se na mši pro 45 tisíc účastníků zaregistrovalo přes 
dva tisíce cizinců. Mezi jinými zazněla i čeština. 
 

Do dalšího období přejeme všem pohodu a optimis-
mus, a to i v deštivých dnech. 

Alena Kolářová 

Skupina historického šermu Aqua Fortis 

I letos Aqua Fortis připravila pro děti na farské zahradě zábavné úterní odpoledne se sou-
těžemi, hrami, hlavolamy a vrcholnou bitvou. Celé odpoledne zakončil výstřel z kanonu. Díky 



 

Obecní zpravodaj - 17 
 

SPOLU, POSPOLU aneb ze života spolků 
 kostýmovaným bojovníkům a „pravým zbraním“ se tak děti mohly pře-

nést na středověké bojiště a zkusit si boj tváří v tvář. Vše samozřejmě 
dobře dopadlo, děti dospělé bojovníky porazily. Celé odpoledne zakon-
čil výstřel z kanonu. 

Hody na farské zahradě 

Kovářská dílna, obohatila opět tradiční soutěže a hry pro děti na far-
ské zahradě. Sobotní hodové odpoledne přálo počasí, a tak farskou za-
hradu až do večerních hodin vyhledávali hodovníci. 

Redakce 

Lukostřelecký klub Orion 

S prázdninami přišla, pro náš lukostřelecký 
klub, tréninková přestávka. To ale neznamená, že 
by lukostřelnice ležela ladem. Třetí červencový tý-
den jsme, ve spolupráci se SVČ Orion, uspořádali 
letní příměstský tábor s výukou lukostřelby, kte-
rého se zúčastnilo 12 dětí. v září jsme připravili 
jedno z kol seriálu závodu 4Ka. Účast byla hojná 
a my jsme byli pozváni mezi pořadatele Morav-
ského zemského poháru, největších závodů na 
Moravě. Od poloviny září začínáme opět trénovat.  

V případě zájmu rádi přijmeme nové členy.  
Jan Bartošík, trenér 
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Prázdninové úterky pro děti 

A to je každé úterý v prázdniny? Pro děti z Vr-
choslavic nebo i z okolí? Proč zrovna úterky? To 
jsou nejčastější dotazy, se kterými se organizátoři 
úterků setkávají. Ano, každé úterý pořádá některý 
spolek, obec nebo dobrovolníci program pro děti 
z Vrchoslavic, okolí ale i prázdnináře. 

Je tomu už šest let, co pár nadšenců zorganizo-
valo první sérii úterků a od té doby jejich úroveň 
roste.  

Za roky spolupráce se už vyprofilovaly stálice 
organizátorů: Broňa Žáčková a Iva Baláková, Eva 
Marečková se svojí širokou rodinou, rodina Caesa-
rova nebo Roman Palát. v tomto roce byl velkým 
zpestřením závod všestrannosti, který připravila 
naše TJ Sokol. Téměř třicet dobrovolníků pomá-
halo u více jak dvaceti překážek. a toto je našich 
úterních akcích úžasné, že se můžeme obrátit na 
jakoukoli generaci a vždy se nám dostane pomoci.  

Nejsme všichni stejní, každý jsme dostali do 
vínku jiné dary. Asi by ani nešlo, aby v naší obci žilo 300 kreativců, to bychom se asi nedomlu-
vili. Ne všichni mají chuť nebo schopnosti organizovat. Někdy ale i drobnost pomůže. Díky ma-

mince Míše, která dala tip na téma odpo-
ledne se superhrdiny se třeba letos děti po-
tkaly se Spidermanem či Batmanem. 

Máte-li chuť zapojit se do organizace, 
máte dveře otevřené. Už v březnu začínáme 
s plánováním, stačí napsat email na roz-

hlas.vrchoslavice@seznam.cz nebo zavolat 
777 857 274. 

Tým organizátorů úterků pro děti 
  

mailto:rozhlas.vrchoslavice@seznam.cz
mailto:rozhlas.vrchoslavice@seznam.cz
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Prázdninové školkování pro děti 

Už podruhé mohli rodiče předškolních a mladších školních dětí v prázdniny využít služby 
v podobě prázdninového školkování. To proběhlo v prostorách MŠ Vrchoslavice. První týden 
na téma piráti, pod vedením Bohunky Fréharové a Simony Ptáčkové. Druhý týden byl ve zna-
mení Šmoulů a děti si ho užily s paní učitelkou Kateřinou Handlovou a její dcerou Veronikou.  

Na jídle připravovaném Danielou Ondrouchovou si děti pochutnaly a často si i přidávaly. 

Po týdnech a měsících, kdy rodiče strávili během lockdownu čas doma s dětmi, mohli bě-
hem letních měsíců opět v klidu pracovat a o jejich děti bylo dobře postaráno. 

Redakce 

Tým Vrchoslavic si prošel životem 

Vlasťa, Raďa, Mara, Monča a zkušený fotbalista Vrchoslavic Laďa. To byl hvězdný tým, 

který reprezentoval Vrchoslavice na akci Mikroregion se baví, který v tomto roce pořádala obec 

Hruška. Téma „Cesta životem“ soutěžící chvilkami lehce potrápila. Cílem ale bylo bavit a po-

bavit. a to se povedlo. 
Redakce 

 

Turnaj bývalých hráčů 

Turnaj bývalých hráčů zorganizovali 
31. července TJ Sokol 1946 na fotbalo-
vém hřišti. Na hřišti se utkaly týmy 
z Měrovic, Brodku u Prostějova a Něm-
čic nad Hanou. Náš tým obsadil krásné 
druhé místo. 

Redakce 
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Ohlédnutí za obecními slavnostmi 

Dechovka, průvod, ochutnávka marmelád atd. Obecní slavnosti ve Vrchoslavicích nabídly 
zajímavý program pro všechny generace. Slavit bylo co, vždyť od první písemné zmínky o naší 
obci letos uplynulo 670 let a naše Tělovýchovná jednota Sokol slavila rovnou stovku. 

Protože každá sokolská slavnost byla vždy 
spojená s průvodem obcí, ani letošní oslavy se 
nemohly bez průvodu, v čele s Vřesovankou, 
obejít. 

Pozvání přijal i hejtman Olomouckého kraje 
Josef Suchánek, dnes už poslanec Parlamentu 
Tomáš Muller a senátorka našeho obvodu Jitka 
Chalánková. 

U pomníků obětí obou světových válek se 
vztyčily vlajky a starosta obce slavnostně předal 
hasičům klíče o nového hasičského vozidla FORD. 

Oficiální projevy k oběma výročním proběhly 
v sokolovně, kde byla instalována výstava k vý-
ročí Sokola i obce.  

Redakce

Poslední prázdninový táborák 

Dne 27. srpna na myslivně ve Vrchoslavicích uspořádali 

myslivci táborák u příležitosti konce prázdnin. Guláš srnčí 

či kančí, špekáčky, kapela SEM-TAM, příjemné posezení, 

tomu všemu na dobré náladě neubralo ani chladnější po-

časí. Upravené okolí myslivny, na kterém v tomto roce in-

tenzivně myslivci pracovali, poskytlo příjemné zázemí jak 

dětem, tak dospělým.  
Redakce 

 

Den otevřených dveří  

V pátek 1. října ZOD Agrispol uspořádalo na farmě ve 
Vrchoslavicích den otevřených dveří. Na to, jak na farmě 
hospodaří se přišly podívat děti z MŠ Mořice, MŠ Vrcho-
slavice i žáci naší základní školy. 

Kromě povídání o skotu, prohlídky stájí, soutěží a her 
pro děti, došlo také na výrobu čerstvého moštu nebo 
banánového koktejlu, které návštěvníci mohli ochutnat. 

Redakce 
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Či só hode? Naše hode! 

Hodová sobota se ve Vrchoslavicích vydařila. Dopoledne šest kuchařských týmů provonělo 
náves svými guláši. Díky našim hasičům za perfektní akci. Odpoledne na farské zahradě patřilo 
dětem. Skákací hrad přilákal malé i velké. Skupina historického šermu Aqua fortis pro ně při-
pravil nejen soutěže, hry ale i nové hlavolamy.  

Neděle ve Vrchoslavicích začala v kostele sv. Michaela hodovou mší svatou s žehnáním 
úrody. Své požehnání dostal i nový výjezdní hasičský vůz. 

Hodový program pokračoval na hřišti. Díky všem spolkům jsme se báječně pobavili. Škola 
a školka připravila úžasná výtvarná díla na téma „Podzim ve Vrchoslavicích“. Ty si mohli ho-
dovníci prohlédnout na tribuně fotbalového hřiště, kde TJ Sokol 1946 poskytl zázemí, hasiči 
občerstvení, TJ Sokol zorganizoval fotbalový turnaj, zahrádkáři výstavku ovoce a ochutnávku 
hodových koláčů a Petra Vymětalíková na poníkovi vozila děti. Všem jmenovaným patří podě-
kování. Stejně tak patří dík a některým fotbalovým týmům i obdiv. Hráči napříč generacemi 
dali do hry celé srdce a svou hrou pobavili nejen diváky, ale hlavně sebe. a které týmy si mezi 
sebou poměřily síly? Šmatlatým (sokolové), Hasiči, Omladina (do 25ti let), Tým 45+ a v mezi-
časech dva týmy vrchoslavských žáků. o hodové neděli se dalo říct, že co Vrchoslavčák, to fot-
balista. 

Adéla Palíšková, místostarostka 
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Po čem šlapeme 

O mladých nadšencích hledajících s detektorem kovů po okolí zají-
mavosti ukryté pod zemským povrchem jsme už v Obecním zpravodaji 
psali. Dnes chceme jednoho z nich představit. 

Nálezy patnáctiletého Viktora Smékala jste si mohli prohlédnout 
v sokolovně v rámci Obecních slavností. Ve vitrínce vystavoval kromě 
mincí, spon, knoflíků či relikvií z II. světové války také velkou vzácnost.  

Viktore, co považuješ za svůj nejvzácnější nález? 

Je toho víc co se dá nazvat vzácným. Ale asi jeden z největších po-
kladů je pečeť obce Vrchoslavice z roku 1853. 

Jak se takový poklad hledá? 

Normálně jsem šel minulý rok 4. října se svým detektorem značky 
Vanquish 340 hledat na pole mezi Žabákem a Hanou, kam chodím 
běžně. a najednou zapípal a bylo to. 

Jak dlouho se tomu koníčku věnuješ? 

Aktivně hledám asi dva a půl roku. Hledám s kolegy, ale i sám. 

Přejeme Viktorovi hodně úspěchů a ať mu jeho záliba přináší radost. 
Redakce
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Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu 

Voleb do PSP ve dnech 8. a 9. září se v naší obci zúčastnilo 333 občanů, co představuje 71 
% voličů. 

Obecní úřad vydal 10 voličských průkazů, do volebních uren odvolilo 10 spoluobčanů a je-
den volič se prokázal voličským průkazem. 

Redakce 

 

Rok 
účast občanů ve 

volbách 
% účast 

1990 402 99% 

1996 373 84% 

1998 328 71% 

2002 248 52% 

2006 313 65% 

2010 275 59% 

2013 293 59% 

2017 282 59% 

2021 333 71% 
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Vývoj účasti ve volbách do 
Poslanecké sněmovny 

Parlamentu ČR v obci …

Vzpomínka na zemřelé 

Máte-li zájem uveřejnit ve vánočním čísle Obec-
ního zpravodaje vzpomínku na Vaše zemřelé blízké, 
s ohledem na uzávěrku Obecního zpravodaje, je 
toto nutné učinit nejpozději do 29.11.2019. 

Formulář vzpomínky je možné vyplnit na obec-
ním úřadě. Zapůjčené fotografie vrátíme. 

Redakce 

 

POZNÁMKA 

I když to hezky vyplňuje místo, radši bych dal 

zemřelé na další stranu, protože tady to vy-

padá jako výsměch 
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Stalo se před 31 lety 

První svobodné volny po Sametové revoluci se uskutečnily v červnu roku 1990. v té době 
byly Vrchoslavice střediskovou obcí. Jak to tehdy bylo, můžeme zavzpomínat nad řádky kro-
niky: 

Místní národní výbor připravil zodpovědně volby do Federálního shromáždění (Sněmovny 
lidu a Sněmovny národů) a do České národní rady. Volby se konaly den 8. a 9. června 1990 
v zasedací místnosti NV ve Vrchoslavicích, ve Vitčicích v bývalé budově NV a v Srbcích ve zbroj-
nici požárníků. 

Výsledky voleb byly závislé na tom, které politické straně dají lidé hlas, protože osoby na-
vržené na kandidátkách byly nám neznámé. Byly natisknuté kandidátky pro 23 stran. Některé 
strany nepřicházely v úvahu (Slovenské strany) a tak naši občané obdrželi k volbám pouze 16 
politických stran a hnutí. 

Volilo 402 občanů, 5 nevolilo. Občanské fórum (číslo 7) získalo 34% hlasů voličů, Hnutí za 
samosprávnou demokracii společnost pro Moravu a Slezsko (číslo 20) získalo 32,48% , KSČ 
(číslo 10) získala 14,27 % hlasů, Československá strana lidová – křesťanská a demokratická unie 
(číslo 23) získala 8,929% hlasů. Ostatní strany získaly méně než % anebo nic. Překvapilo, že 
tolik občanů se zúčastnilo voleb – 98,8%. 

Z kroniky vypsala Adéla Palíšková 

Víte, že…  
- U výpusti melioračního kanálu pod splavem v Dlouhé Vsi je nově instalované zábradlí. 

- V prostorách školy probíhá každé úterý pod hlavičkou SVČ Orion kroužek keramiky pro do-

spělé. Zájemci se mohou přihlásit u Jitky Svozílkové. 

- V mateřské škole byla během letních prázdnin položena nová podlaha a nové obložení zdí 

v herně. 

- V době voleb bylo občanům předáno XX nových kompostérů.
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